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سياس��ت هاي صنعتي در ايران؛ تجربه گذش��ته و 
الزامات آتي مورد واكاوي قرار گرفت. سياست توسعه 
صنعتي چند بار نگاشته ش��د اما مورد اجرا گذاشته 
نشده است. در همه اين سياست ها به تقويت بخش 
خصوصي، تقويت حق��وق مالكيت، توجه به اقتصاد 
كلان، توجه ب��ه فناوري هاي زيرس��اختي، انتخاب 
صنعت رقابت پذير و تغيير سياست خارجي و تعامل 
با دنيا توجه ش��ده ول��ي در اجرا ب��ه آنها بي توجهي 
شده است. هادي زنوز، استاد اقتصاد دانشگاه علامه 
طباطبايي با تشريح سياست هاي صنعتي در ايران 
و الزام��ات آن، عنوان مي كند كه دولت توس��عه گرا 
مي تواند سياس��ت هاي توس��عه صنعتي را در ايران 
پيگيري كند و بايد با جهان آشتي كنيم تا سياست 
صنعتي بنويسيم وگرنه اين مسير موفق نخواهد بود. 
او معتقد است: بايد همه ذي نفع ها در كنار هم سند 
استراتژي توسعه صنعتي بنويسند. تلقي نادرستي از 
تدوين استراتژي توسعه صنعتي داريم. ما در مطالعات 
قبلي، كارهاي زيربنايي انجام نداده ايم. به اين دليل 
كه هدف گي��ري صنايع راهبردي موفق نداش��تند. 
رويكرد نادرستي به رقابت و بازارهاي ساختاريافته 
بين المللي دارن��د. بازارهاي ذره اي امكان توس��عه 
ندارد. از انتقال تكنولوژي برداشت نادرستي داشتند 
و در طول مس��ير دانش بنيان نشدند. در ادامه دولت 
بي ظرفيت با بحران هاي متعدد روبرو شد و در چرخه 
معيوب فساد، مش��روعيت نشانه گرفته مي شود. در 
همي��ن حال، رييس مركز پژوهش ه��اي اتاق ايران 
مي گويد كه براي تدوين سياس��ت توسعه صنعتي، 
تلاش هايي از طرف وزارت صمت شروع شده بود، اما 

جلسات آن متوقف شده است.

   ضرورت تدوين استراتژي صنعتي 
حجت ميرزايي، رييس مركز پژوهش هاي اتاق ايران 
در اولين نشست اس��تراتژي توسعه صنعتي، گفت: 
در برنامه هفتم توسعه، ماده 48 به تدوين سياست و 
استراتژي توسعه صنعتي با مشاركت وزارت صنعت، 
معدن و تجارت و بخش خصوصي تاكيد شده است. 
رييس مرك��ز پژوهش هاي اتاق اي��ران افزود: براي 
تدوين سياست توسعه صنعتي، تلاش هايي از طرف 
وزارت صمت شروع شده بود ولي جلسات آنها متوقف 
ش��ده اس��ت. از اتاق ايران هم انتظار مي رود نسبت 
به اي��ن موضوع فعالانه برخورد كنن��د و نظر فعالان 
اقتصادي و بنگاه هاي صنعتي در س��ند اس��تراتژي 
توسعه اي مورد توجه قرار گيرد. بايد مشخص شود كه 
سياست صنعتي چه الزاماتي دارد و چه اولويت هايي 
بايد مورد توجه باشد؟ ميرزايي تصريح كرد: قرار است 
مركز پژوهش هاي اتاق اين سلس��له نشست هايي را 
برگزار كند و در تدوين اين س��ند توسعه صنعتي از 
كارشناس و اس��تادان دانش��گاه نظرخواهي شود و 
نظرات آنها مورد بررسي قرار گيرد. در ادامه نشست 
بهروز ه��ادي زنوز، اس��تاد اقتصاد دانش��گاه علامه 
طباطبايي با تاكيد بر اهميت و ارتباط علم اقتصاد و 
تاريخ اقتصاد، گفت: براي درك نظريه هاي اقتصادي 
بايد تاري��خ اقتصاد و تاريخ نظريه ه��اي اقتصادي را 
بدانيم. اقتصاد جنبه تاريخي، اجتماعي و سياس��ي 
دارد ك��ه بايد اي��ن جوانب را هم زم��ان ديد. اقتصاد 
قوانين جهان شمول ندارد و قواعد آن را بايد برحسب 
زمان و مكان به كار برد. هادي زنوز ادامه داد: اقتصاد 
با ايدئولوژي همراه است و مكاتب مختلفي دارد. هر 
علم اجتماعي ك��ه مكتب دارد، از علمي بودن صرف 
به دور است. با قبول اين پيش نياز، تنوع آرا را متوجه 
مي شويم و تعصب را كنار مي گذاريم. او اظهار كرد: ما 
مصرف كننده علم اقتصاد هستيم و نمي توانيم مدعي 
آن باش��يم. هر كس بدون مآخذ درباره اقتصاد ايران 
حرف زد، حرف هايش قابل اعتنا نيست. ما در اقتصاد 
صاحب مكتب نيستيم. كسي كه به زبان انگليسي، 
روش هاي كمي تحليل و كامپيوتر مس��لط نباشد، 
نبايد در اين حوزه ادعايي داش��ته باشد. او در ادامه 
به ضرورت تدوين اس��تراتژي صنعتي اش��اره كرد و 

گفت: علت سياست گذاري براي پيشرفت صنعت اين 
است كه رش��د اقتصادي نوين بدون توسعه صنعتي 
ممكن نيست. دومين علت شكست بازار است؛ البته 
برخي معتقدند شكست بازار مهم نيست درحالي كه 
شكست بازار مهم است. شكست بازار فناوري و بازار 
كار بسيار مهم اس��ت. اقتصاددان هاي نئوكلاسيك 
معتقدند كه سياست تجاري بايد نسبت به صادرات 
و واردات خنثي باشد و خود اقتصاد آن را تنظيم كند. 
ما نمي توانيم بخش هاي آينده دار و مس��تعد رشد را 
به عنوان پايه رش��د تعيين كنيم بلكه بايد بازار اين 
اولويت را تعيين كند. هادي زنوز تصريح كرد: مباني 
نظري سياس��ت صنعتي، شكس��ت بازار است. بازار 
منابع كمي به تحقيق و توس��عه اختصاص مي دهد. 
دولت بايد اين كمبود را جبران كند. دولت ها در اين 
حوزه باي��د به كمك بازار بياين��د. دولت ها در حوزه 
تكنولوژي هم بي توجه نيستند. يعني سياست گذاري 
محصول شكست در بازار محصول، مهارت ها، فناوري 
اطلاعات و بازار كار است. او درباره توسعه بنگاه ها نيز 
گفت: در توسعه بازارها عواملي مانند زيرساخت ها، 
منابع مالي، عرضه كننده داخلي و خارجي، فناوري، 
مهارت ها و بازار محصول را بايد بررس��ي كرد. استاد 
اقتصاد دانش��گاه علامه طباطباي��ي درباره دخالت 
دولت، تصريح كرد: بايد دخالت دولت كاركردي باشد 
و در حوزه زيرساخت ها و نوع محصول نوع خاصي از 
دخالت لازم است. شكست در بازار فناوري و اطلاعات 
يكي از دلايل دخالت دولت است. انتقال تكنولوژي 
و يادگيري به عنوان پيش��روان حوزه توس��عه، يكي 
از وظاي��ف دولت ها تا پايان قرن بيس��تم ب��ود. او با 
اش��اره به كيفيت و معيارهاي اين بازار، گفت: شرط 
رقابت كامل يا يكس��ان در اين بازار براي خريداران 
و فروش��ندگان وجود ندارد. قدرت چانه زني ها براي 
ورود تكنولوژي برابر نيس��ت. براي ورود هر فناوري 
پيچيدگي هايي وج��ود دارد. س��رمايه گذاري هاي 
مستقيم خارجي يكي از عوامل اثرگذار در اين مسير 
اس��ت. اما براي جذب سرمايه گذاري بايد استراتژي 
توسعه صنعتي داشت. ما در ساختمان سازي مهارت 
خوبي داريم و نبايد ترك ها يا چيني ها در اين صنعت 
سرمايه گذاري كنند. اس��تاد اقتصاد دانشگاه علامه 
طباطبايي درباره محدوديت توسعه بنگاه ها از عوامل 
مختلفي س��رمايه گذاري، شكس��ت بازار سرمايه، 
فناوري، عوامل توليد و توزيع، مداخله هاي مختلف 
و ... گفت: در كشور ما اقتصاددان هاي نئوكلاسيك 
سياست صنعتي تدوين مي كنند. آنها كه منكر بازار 
و تكامل آن هستند، بايد استراتژي توسعه صنعتي 

تدوين كنند.
هادي زنوز در ادامه درباره رابطه سياست هاي تجاري 
و صنعتي و الزامات آن گفت: بين سياست تجاري و 
صنعتي ارتباط وجود دارد. مثلًا انگلس��تان به دليل 
قدرت برتر اقتص��اد جهاني بودن دنبال بازار آزاد بود 
و مدتي بعد امريكا در اين جاي��گاه قرار گرفت. ولي 
الآن اين سياس��ت به دليل تحولاتي كمرنگ ش��ده 
و دولت ها به دنبال سياس��ت هاي حمايتي هستند. 

شرط پيشرفت دموكراسي، پيشرفت صنعتي است. 
دموكراسي در هيچ كشوري كه توسعه صنعتي ندارد، 
ديده نش��ده اس��ت. ولي ما از زمان مشروطه دنبال 
دموكراسي هس��تيم. مملكت دنبال ارباب -رعيتي 
دموكرات نمي ش��ود. بايد بروكراس��ي مبتني براي 

شايسته سالاري باشد.

   دولت غارت گرا و دولت توسعه گرا
 در ادام��ه ادبيات دولت هاي توس��عه گرا مورد توجه 
قرار گرف��ت. دولت هاي به دول��ت غارت گرا و دولت 
توس��عه گرا تقس��يم مي ش��وند كه در دو سر طيف 
ايس��تاده اند. در ايران مشكل اصلي دولت است. بايد 
خودگرداني متكي به جامعه كه مبتني بر بروكراسي 
متكي به شايسته سالاري است، مورد توجه قرار گيرد.

او تصريح كرد: بخ��ش خصوصي و جامعه بايد بداند 
كه رانت هاي داده شده توسط دولت موقت، نزولي و 
گزينشي است. در سياست صنعتي بايد به چهار نهاد 
ايجاد بازار يعني تضمين حقوق مالكيت خصوصي، 
نهادهاي تنظيم كننده بازار ش��امل نهادهاي قانوني 
نظارتي، نهادهاي تثبيت كننده بازار مثل نهادهاي 
پولي-مالي و نهادهاي مشروعيت بخش به بازار كه 
تأمين اجتماعي اس��ت، توجه ش��ود. اينها نهادهاي 
دولت هاي توسعه گراست.هادي زنوز درباره صنعتي 
شدن ايران اظهار كرد: ما هم زمان با دوره ميجي در 
ژاپن، صنعتي شدن را ش��روع كرديم. ما زيرساخت 
فيزيكي، توس��عه آموزش عمومي، و غيره نداشتيم. 
در بين دو جن��گ اول جهان��ي و دوم، دولت مدرن 
ايجاد ش��د. اين دولت ارتش نوين، بروكراسي وبري، 
نظام مالي، امني��ت، قوانين تضمين نظام مالكيت و 
غيره را برقرار كرد.او با اشاره به رشد بالاي اقتصادي 
در س��ال 1341 ال��ي 1356 گف��ت: از دهه چهل تا 
پنجاه، سياست جايگزيني واردات در پيش گرفتيم 
و متوس��ط اقتصادي ايران 9.9 درصد در سال بود و 
عملكرد ب��دون نفت 5.10 بود. تا اينكه خواس��ت از 
دروازه تمدن ب��زرگ عبور كند و مناب��ع نفتي را به 
اقتصاد تزريق كرد. ما از سياس��ت جايگزين واردات 
به سياس��ت واردات توسعه رس��يديم و به رغم رشد 
اقتصادي، اش��تغال ايجاد نشد. مهاجرت از روستا به 
ش��هر اتفاق افتاد و اين سياست س��ركوب هايي را با 
نارضايتي توده مردم در پي داشت. اينها با همراهي 
بازار و روحانيون به ناراضيان حكومت تبديل شدند تا 
اينكه حكومت سقوط كرد. بعد از انقلاب دولت توسعه 
جاي خود را به دولت متعهد داد. در دوره سازندگي 
و اصلاحات كمي پيش��رفت ايجاد شد و در دوره بعد 

نفت به يغما رفت و نظام گري اتفاق افتاد.

   مقايسه سياست اقتصادي ايران و
 كره جنوبي 

اس��تاد اقتصاد دانش��گاه علامه طباطبايي سياست 
اقتصادي ايران و كره جنوبي را مقايسه كرد و گفت: 
كره جنوبي در دهه های گذشته از حمايت جايگزيني 
دولت دس��ت برداشت و پيوند دانش��گاه و صنعت و 

توسعه ملي رخ داد و نقش راهبردي دانشگاه ها، نظام 
ملي نوآوري كارا، و خوش��ه هاي فناوري در دستور 
قرار گرفت. يكي از دلايل موفقيت كره جنوبي ثبات 
سياسي، همزيستي مسالمت آميز با ساير كشورها، 
شايسته س��الاري و ظرفيت س��ازماني و اس��تقلال 
ريش��ه دار داش��ت. كره جنوبي ژنرال توسعه بود. به 
گفته هادي زنوز براي موفقيت در تجربه سياست هاي 
توسعه صنعتي، بايد دولت توسعه گرا در ايران وجود 
داش��ته باشد. بايد با جهان آش��تي كنيم تا سياست 
صنعتي بنويسيم وگرنه اين مسير موفق نخواهد بود.

او ادامه داد: سياست توسعه صنعتي چند بار نگاشته 
شد اما مورد اجرا گذاشته نش��ده است. در همه اين 
سياست ها به تقويت بخش خصوصي، تقويت حقوق 
مالكيت، توجه به اقتصاد كلان، توجه به فناوري هاي 
زيرس��اختي، انتخاب صنعت رقابت پذي��ر و تغيير 
سياس��ت خارجي و تعامل با دنيا توجه شده ولي در 

اجرا به آنها بي توجهي شده است.
او معتقد است: بايد همه ذي نفع ها در كنار هم سند 
استراتژي توسعه صنعتي بنويسند. تلقي نادرستي از 
تدوين استراتژي توسعه صنعتي داريم. ما در مطالعات 
قبلي، كارهاي زيربنايي انجام نداده ايم. به اين دليل 
كه هدف گي��ري صنايع راهبردي موفق نداش��تند. 
رويكرد نادرستي به رقابت و بازارهاي ساختاريافته 
بين المللي دارند. بازارها ذره اي امكان توسعه ندارد. از 
انتقال تكنولوژي برداشت نادرستي داشتند و در طول 
مسير دانش بنيان نشدند. در ادامه دولت بي ظرفيت با 
بحران هاي متعدد روبرو شد و در چرخه معيوب فساد، 

مشروعيت نشانه گرفته مي شود.

   بايد سندها به موقع نوشته و اجرا شود 
در ادامه شاپور اعتماد، پژوهشگر حوزه فلسفه گفت: 
مهر صنعت شدن ايران با مهر صنعتي كره با صنايع 
خود، فرق بنيادي داش��ت. آنها به س��مت س��رمايه 
فرهنگي رفتند و ما به سمت سرمايه نظامي رفتيم. 
اما چرا آنها به سمت توسعه فرهنگي رفتند؟ بايد به 
عناصر تاريخي و عناصر تطبيقي هم زمان توجه كرد 
تا ببينيم توسعه صنعتي در ايران چگونه ممكن است.

بعد از آن عليرضا كلاهي صمدي، رييس كميسيون 
صنعت ايران گفت: چرا اليگارشي در ايران بعد از اين 
گذار تاريخي به فكر توس��عه صنعتي نيفتاد. به نظر 
مي رسد در شرايط حاضر و تحريم هاي خارجي عليه 
ايران، امكان توس��عه صنعتي در ايران وجود دارد و 
آيا چين مي تواند چين امكاني در اقتصاد ايران براي 
واردات فناوري، مديريت تكنولوژي به كشور داشته 

باشد؟ مشكلات اين حوزه چه خواهد بود؟
 ابراهيم بهادراني، مشاور عالي رييس اتاق تهران هم 
در اين نشست اظهار كرد: خيلي از اهداف مورد تاكيد 
در برنامه هاي توس��عه و اس��تراتژي توسعه صنعتي 
آرمان و آرزوهاي ما نوشته شده و بايد بتوانيم از اين 
مس��ير برگرديم و برنامه هاي نوشته شده با واقعيت 
اقتصاد ايران همخواني داش��ته باشد. بايد مشكلات 
موشكافي شود و راه برگشت از خطاها شناسايي شود. 
حتي اگر به نتيجه هم نرسيم بايد مدارك و مطالعاتي 

انجام شود، كه در اختيار سياست گذاران قرار گيرد.
سادينا آبايي، رييس كميس��يون فناوري اطلاعات 
و ارتباط��ات اتاق ايران هم در اين نشس��ت گفت: ما 
بارها روي اس��تراتژي توسعه صنعتي كار كرده ايم و 
خيلي از مطالعات م��ا در متن اصلي مورد توجه قرار 
نمي گيرد يا اجرا با خود سند بسيار فاصله دارد. چرا 
بايد اينقدر سند بنويس��يم و درنهايت هيچ كدام به 
نتيجه مش��خصي نرسيد. اگر اس��تراتژي مشخص 
صنعتي داشته باشيم، شايد بتوانيم جايگاهي در دنيا 

براي خود پيدا كنيم.
او تصريح كرد: بايد س��ندها به موقع نوش��ته و اجرا شود 
وگرنه خروجي مشخصي نخواهيم داشت. هيچ كس در 
قبال سندهاي نوشته شده، پاسخگو نيستند. بايد سيستم 
نظارت گر درباره چندوچون اين اس��ناد سوال كند. حتي 
ممكن است خيلي از دولت ها با تغيير رييس جمهور و دولت 

به اسناد نوشته شده در دولت قبل هم توجه نمي كنند.
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رشد تجارت ايران و امارات
در تنگناي تحريم ها

به گفته رييس هيات مديره اتاق مشترك بازرگاني ايران 
و امارات، تنش دو كش��ور بر سر جزاير سه گانه تاكنون 
بر تجارت دو كشور تاثيرگذار نبوده ضمن اينكه دولت 
ايران در تلاش براي كاهش تنش هاست. عرفان شاكري، 
رييس هيات مديره اتاق مشترك بازرگاني ايران و امارات 
در گفت وگو با خبرنگار ايلنا از آخرين وضعيت تجارت دو 
كشور گفت و توضيح داد: در شرايطي كه امكان تبادلات 
مستقيم با بسياري از نقاط جهان براي بازرگانان ايران 
دشوار شده امارات توانسته در تنگناي تحريم ها شريك 
تجاري خوبي براي كشور ما باشد و در حدود يك دهه 
گذشته تجارت دو كشور سير صعودي داشته و هر سال 
نسبت به سال گذشته افزايش يافته است. در نتيجه، 
همكاري هاي اقتص��ادي دو طرف از كيفيت مطلوبي 
برخوردار بوده و مشكلات همواره با گفت وگو به توافق 
انجاميده است.  وي افزود: چنانچه گمرك اعلام كرده 
ارزش مبادلات دو كشور از ابتداي سال تا پايان مهر ماه به 
بيش از 16 ميليارد دلار رسيده است. اين در حالي است 
كه براساس اعلام گمرك ارزش صادرات ايران به امارات 
در مدت مشابه 140۲، 3 ميليارد و ۷00 ميليون دلار 
بود و ارزش واردات امارات به ايران در اين مدت از س��ال 
گذشته به 11 ميليارد دلار رسيده بود، در نتيجه ارزش 
مبادلات دو كشور از 14ميليارد و ۷00 ميليون تومان 
در هفت ماهه نخس��ت سال 140۲ به رقم 16 ميليارد 
دلار در مدت مشابه سال جاري رسيده است.  شاكري 
اظهار كرد: بخشي از كالاهاي صادراتي از ايران به مقصد 
اين كشور در همين بازار مصرف مي شود و بخشي ديگر 
براي ص��ادرات دوباره به اين منطقه م��ي رود.  رييس 
هيات مديره اتاق مش��ترك بازرگاني ايران و امارات در 
پاسخ به اين پرسش كه تنش هاي اخير دو كشور تا چه 
اندازه بر تجارت سايه انداخته گفت: اين موضوع تاكنون 
بر تجارت دو كشور تاثيرگذار نبوده و رابط تجاري همواره 
در سايه حسن همجواري از كيفيت و كميت مطلوبي 
برخوردار بوده اس��ت ضمن اينكه در ديداري كه چند 
روز گذشته رييس جمهور ايران با رييس دولت امارات 
در روسيه داشته سعي شده از شدت اين تنش ها كاسته 
ش��ود و علاوه بر اين ديدار، وزراي امور خارجه دو طرف 
نيز گفت وگوي جداگانه اي داشتند؛ اينها حاكي از تلاش 
دولت براي كاهش تنش هاست.  شاكري تصريح كرد: 
به باور من در اين شرايط دامن زدن به چالش ها و ورود 
به حواشي تنها به تشديد مشكلات مي افزايد. با وجود 
تنش دو كشور بر سر جزاير س��ه گانه روابط تجاري به 
قوت خود باقي است و مشكل خاصي در تبادلات پيش 
نيامده و مسائل سياسي هم كه به دست سياستمداران 
حل مي شود.  وي درباره آخرين وضعيت سرمايه گذاري 
اماراتي ها در بنادر ايران گفت: پيش��ينه اين موضوع به 
س��ال ها پيش برمي گردد و در كميس��يون مشترك 
اقتصادي دو كش��ور بر موضوعاتي از اين دست به طور 
پيوسته تاكيد مي شود با اين حال اين طرح همچنان در 
دست بررسي، تدوين، نگارش و در نتيجه در جريان است 
اما اجراي قطعي آن بستگي زيادي به شرايط سياسي 
دارد و در صورتي كه آرامش بر منطقه حاكم شود بسياري 

از پروژه هاي سرمايه گذاري آغاز خواهد شد.

رقابت ۷۳ هزار نفر براي خريد 
۶ هزار خودروي وارداتي

۷3 هزار نفر به صورت قطعي ثبت نام خود را براي خريد 
خودرو هاي وارداتي انجام داده اند. قرعه كش��ي سامانه 
يكپارچه فروش خودرو هاي وارداتي امروز براي فروش 
6 هزار خودرو بين ۷3 هزار نفر ثبت نامي قطعي انجام 
مي شود. به گزارش تسنيم، س��امانه يكپارچه فروش 
خودرو ه��اي وارداتي از ۲ تا ۷ آبان اق��دام به ثبت نام از 
متقاضيان خودرو ه��اي وارداتي ك��رد و در اين مدت 
متقاضيان مي توانستند 5 اولويت از سبد محصولات 
اعلامي را انتخاب كنند.با اتم��ام ثبت نام خودرو هاي 
وارداتي روز گذشته 500 ميليون تومان بلوكه متقاضيان 
آزاد شد و امروز نيز قرعه كشي خودرو ها انجام مي شود. 
براساس آخرين آمار دريافتي از مجموع ۷8 هزار نفر كه 
نسبت به وكالتي نمودن حس��اب خود اقدام كرده اند، 
۷3 هزار نفر به صورت قطعي ثبت نام خود را براي خريد 
خودرو ه��اي وارداتي انجام داده اند؛ بر همين اس��اس 
امروز قرعه كش��ي از ميان ۷3 هزار نفر متقاضي خريد 
خودرو هاي وارداتي انجام مي شود. اين حجم ثبت نام 
در حالي است كه ميزان عرضه خودرو ها در اين مرحله 
از فروش خودرو هاي وارداتي 6 هزار دستگاه بوده است.

صادرات ۶،۳ ميليارد دلاري 
صنايع معدني در نيمه امسال

سازمان توسعه و نوسازي معادن و صنايع معدني ايران 
)ايميدرو( اعلام كرد: بخ��ش معدن و صنايع معدني 
طي 6 ماهه نخست 1403، بيش از 6.3 ميليارد دلار 
محصول صادر كرد. به گزارش خبرگزاري تس��نيم، 
عملكرد تجارت خارجي محصولات معدني و صنايع 
معدني ايران از ابتداي فروردين تا پايان شهريور امسال، 
حاكي از ص��ادرات 30 ميليون و 4۷۷ هزار و 538 تن 
انواع محصولات بخش معدن و صنايع معدني به ارزش 
6 ميليارد و 331 ميليون دلار اس��ت. ميزان صادرات 
مدت مشابه س��ال گذشته، 30 ميليون و 49۲ هزار و 
1۲5 تن ب��ه ارزش 6 ميليارد و 396 ميليون دلار بود. 
آمار صادرات شش ماهه نخست امسال فاصله اندكي از 
رقم مدت مشابه سال 140۲ دارد و صادرات امسال در 
حالي است كه واحدهاي توليدي بخش معدن و صنايع 
معدني در چهار ماهه منتهي به شهريور، با محدوديت 
انرژي مواجه بودند. بيش��ترين صادرات ش��ش ماهه 
نخس��ت 1403 مربوط به زنجيره توليد سه محصول 
ش��امل فولاد، آلومينيوم و مس به ميزان 15 ميليون 
و 855 ه��زار و 39۷ تن به ارزش چهار ميليارد و 88۲ 
ميليون دلار بود. ميزان واردات بخش و معدن و صنايع 
معدني طي شش ماهه نخست امسال نيز دو ميليون 
و 134 ه��زار و 106 تن به ارزش چهار ميليارد و 61۲ 
ميليون دلار بود. ميزان واردات اين محصولات در مدت 
مشابه سال گذشته نيز دو ميليون و 648 هزار و 5 تن 
به ارزش ۲ ميليارد و 9۷۲ ميليون دلار بوده است كه 
نشان دهنده كاهش حدود 19 درصدي تناژ و افزايش 

55 درصدي ارزش صادرات است.

آخرين مهلت مراجعه به مراكز 
اسقاط براي تحويل خودرو ۲۰ آبان

رييس ستاد نوسازي ناوگان گفت: پذيرفته شدگان 
طرح ه��اي جايگزين��ي دو خودروس��از بزرگ كه 
پيامك دريافت كرده اند، تنها تا ۲0 آبان مهلت دارند 
ضمن ثبت نام در س��امانه ستاد نوس��ازي به مركز 
اس��قاط مراجعه كنند. به گزارش خبرگزاري مهر، 
بر اس��اس اعلام ستاد نوسازي ناوگان حمل و نقل، 
مهران سالاريه رييس ستاد نوسازي ناوگان حمل 
و نقل گفت: پذيرفته شدگان طرح هاي جايگزيني 
ايران خودرو و س��ايپا كه پيامك دريافت كرده اند 
تنها تا ۲0 آبان مهلت دارند ضمن ثبت نام در سامانه 
ستاد نوسازي به مركز اس��قاط مراجعه و پذيرش 
شوند. سالاريه اظهار كرد: از ابتداي امسال تاكنون 
حدود ۲۷ هزار نفر مالكان خودروهاي فرسوده در 
طرح هاي جايگزيني ايران خودرو و سايپا ثبت نام 
كرده و پذيرفته ش��ده اند. وي با بي��ان اينكه از اين 
تعداد حدود ۲4 هزار نف��ر در ايران خودرو و 3 هزار 
نفر در سايپا پذيرش شده اند، تصريح كرد: از ميان 
پذيرفته ش��دگان براي 9 ه��زار و 5۲5 نفر پيامك 
مراجعه به مركز اسقاط ارس��ال شده است كه اين 
افراد بايد ضمن مراجعه به درگاه س��تاد نوس��ازي 
ناوگان حمل و نقل به نشاني nnhk.ir و انتخاب 
مركز اس��قاط موردنظر خود، نسبت به مراجعه به 
مركز اس��قاط مربوطه و پذيرش در آن اقدام كنند. 
رييس ستاد نوس��ازي ناوگان حمل و نقل گفت: از 
ميان پذيرفته ش��دگان طرح ه��اي جايگزيني كه 
پيامك دريافت كرده اند، هشت هزار و 5۲۲ نفر به 
سامانه ستاد نوسازي مراجعه و چهار هزار و 450 نفر 
مركز اسقاط خود را انتخاب كرده اند و تنها يك هزار 
و ۷00 نفر به مركز اسقاط مراجعه و پذيرش شده اند 
و چهار هزار و ۷۲ نفر هنوز مركز اس��قاط مورد نظر 
خود را انتخاب نكرده اند. وي تاكيد كرد: برابر اعلام 
قبلي آخرين مهلت اين افراد براي مراجعه به سامانه 
ستاد نوس��ازي و انتخاب مركز اسقاط و مراجعه و 
پذيرش در مركز اسقاط ۲0 آبان ماه است. به گفته 
رييس ستاد نوسازي ناوگان حمل و نقل در صورتي 
كه پذيرفته شدگان طرح هاي جايگزيني كه پيامك 
مراجعه دريافت كرده اند ت��ا ۲0 آبان ماه در مراكز 
اسقاط پذيرش نشوند اولويت آنها حذف و از »ليست 
در انتظار« متقاضيان جديد جايگزين مي شوند و 
هيچ اعتراضي هم در اين خصوص وارد نخواهد بود. 
وي تاكيد كرد: در صورتي كه مراكز اس��قاط به هر 
دليلي از پذيرش اين افراد خودداري كنند، تخلف 
است و متقاضيان مي توانند مراتب اينگونه تخلفات 
را به انجمن صنفي مراكز اس��قاط با ش��ماره تلفن 
88651۷34 و 8608۷93۲ اطلاع دهند. به گفته 
رييس ستاد نوسازي ناوگان حمل و نقل، متقاضياني 
كه هنوز پيامك مراجعه دريافت نكرده اند بايد منتظر 

پيامك خودروسازان باشند.

اتاق ايران: سند توسعه صنعت هنوز تدوين نشده است!

پيش نياز توسعه صنعتي در ايران 

در نشست كميسيون تسهيل و تجارت اتاق تهران مطرح شد

 اعتراض فعالان اقتصادي به بخشنامه صمت 
چن��دي پي��ش وزارت صنع��ت، مع��دن و تجارت، 
دس��تورالعمل نح��وه انجام و تاييد ثبت سفارش��ات 
ارزي واحده��اي توليدي، بازرگاني و س��هميه ارزي 
س��ال 1403 را ابلاغ كرد. دس��تور العملي كه طبق 
گزارش هاي فعالان بخش خصوصي، دست آنها را در 
واردات تجهيزات و مواد اوليه شان به شدت بسته است.

 پيش از اين شركت هاي توليدي در مقابل صادراتشان 
امكان واردات مواد اوليه و ماشين آلات موردنياز خط 
توليد خود را داشتند و تخصيص ارز حاصل از صادرات 
خود در س��هميه س��الانه ارز وارداتي اين شركت ها 
محاسبه نمي شد؛ اما طبق ماده دو دستورالعمل جديد 
وزارت صمت در اين حوزه، سهميه ارزي شركت هاي 
توليدي و سقف وارداتي آنان كاهش پيدا كرده است. 
همچنين محدوديت هايي براي واردات برخي كالاهاي 

مورد نياز خط توليد ايجاد شده است.
 اش��رف مرتضايي، كارشناس كميس��يون تسهيل 
و توس��عه تجارت اتاق بازرگاني تهران معتقد اس��ت، 
كاهش سهميه وارداتي صادركنندگان، انگيزه آنها براي 
افزايش صادرات را از بين مي برد و مانعي بزرگ براي 
ارزآوري و توسعه واحدهاي توليدي تلقي مي شود. به 
گفته او، متغيرهاي كوتاه مدت  و  غير قابل  پيش بيني  در 

 دستورالعمل، سبب  بي برنامگي  و  عدم  اجراي  تعهدات  
واحدهاي  توليدي  شده است .همچنين دستورالعمل 
 جديد  وزارت  صمت ، بيشترين  آسيب  را  بر  واحد هاي 
 صادرات محور  وارد  مي كند؛  بنابراين، لازم اس��ت كه 
 اين  دس��تورالعمل   به حالت  پيش��ين  خود  بازگردد  و  
ثبت سفارش  س��هميه  از  محل  صادرات  خود ، به  مفاد 

 مندرج  در  آن  افزوده  شود.
 مرتضايي معتقد است چالش هاي ديگر اين بخشنامه به 
تمركز  انجام  فرآيند  سهميه  واردات  و  تاييد  اولويت  ارزي 
 كل  كش��ور  در  دفاتر  تخصصي ، ايجاد  صف  ارزي  براي 
 تامين  ارز  حاصل  از  صادرات  ديگران  و متعاقب آن  عدم 
 تامين  به  موقع  مواد  و  تجهيزات  توسط  واردكنندگان  بر 
مي گردد. او مي گويد: محدوديت  و  عدم  رقابت  در  عرصه 
 تجارت  خصوصا در ش��رايط  تحريم ، فرايند طولاني  و 
 بروكراسي  ش��ديد  تاييد  واحدهاي  توليدي  در  دفاتر 
 تخصصي ، پيچيدگي سامانه جامع تجارت و افزايش 
طول مدت تخصيص ارز در بانك مركزي به بيش از دو 

ماه هم چالش هاي ديگر اين بخشنامه است.
 كاوه زرگران، رييس كميس��يون تس��هيل و توسعه 
تجارت اتاق تهران هم معتقد اس��ت: بانك مركزي از 
دو سال پيش كه دسترسي به ارز محدودتر شده، توپ 

تامين ارز را به زمين وزارت جهادكش��اورزي و وزارت 
صمت انداخت. اين اقدام سبب شده است كه فرآيند 
تخصيص و تامين ارز طولاني شود و متقاضي واردات 
قطعات خط توليد يا مواد اولي��ه ماه ها در انتظار نظر 

دستگاه بماند.
او كه در نشس��ت كميسيون تس��هيل و تجارت اتاق 
تهران صحب��ت مي كرد؛ در ادامه س��قف كارت هاي 
جدي��د را ناكافي مطرح مي كن��د و مي گويد: در ابتدا 
سقف وارداتي كارت هاي جديد 500 هزار دلار تعيين 
ش��ده بود كه با گذشت زمان ارزش آن كاسته شد؛ اما 
در دولت سيزدهم، اين سقف ها در اقدامي عجيب به 
100 هزار دلار كاهش يافت كه به هيچ وجه تكافوي 

نياز شركت ها را نمي دهد.
زرگران همچنين با اشاره به اينكه سهميه بندي سالانه 
ارز وارداتي به منزله كاهش توليد و تعطيلي بخشي يا 
همه خطوط توليد يك كارخانه است، خواستار اصلاح 
دس��تورالعمل دفاتر تخصص��ي وزارت صمت براي 

تخصيص ارز شد.
سيد ش��جاع الدين امامي رئوف، دبير انجمن صنايع 
نساجي ايران، هم مي گويد: در سال گذشته به ميزان 
۷50 ميليون دلار پارچه وارد كشور شده است كه ۲0 

درصد آن معادل 150 ميليون دلار را يك مجموعه در 
منطقه آزاد به اس��م توليد پوشاك وارد كرده كه البته 
بررسي هاي نشان مي دهد اين واحد راكد است. مساله 
اين است كه تاكنون پارچه اي از اين محل با ارز نيمايي 
به دست توليدكنندگان ما نرسيده است. جالب اينكه 
اين شركت در نيمه نخست س��ال جاري ۲0 درصد 
بيش از سال گذشته تخصيص و تامين ارز داشته است.

او مي افزاي��د: در مقاب��ل چني��ن تخصيص هايي كه 
داراي ابهام اس��ت، شركت هاي توليدكننده پوشاك، 
براي واردات ماشين آلات و تامين مواد اوليه ماه ها در 
صف تخصيص  مي مانند. بنابراين لازم اس��ت فرآيند 

تخصيص  با دقت بيشتري مورد بازنگري قرار گيرد.
 طبق گزارش اتاق تهران؛ اس��فنديار سيفي، رييس 
انجمن توليدكنندگان و صادركنندگان طلا، جواهر 
و س��نگ هاي قيمتي استان تهران مي گويد؛ به دليل 
محدوديت هاي ايجاد ش��ده، بخش بزرگي از طلاي 
مصرفي صنعت طلا و جواهر از مسير قاچاق وارد كشور 
مي شود، گفت: اگر قانون سامانه موديان و پايانه هاي 
فروش��گاهي اجرايي ش��ود، اين صنعت به طوركلي 
تعطيل خواهد شد چرا كه فعالان اين صنعت، فاكتور 
رسمي در اختيار ندارند كه در سامانه بارگذاري كنند.

ادامه از صفحه اول

پيش نيازهاي  رشد صنعتي
 پروژه ها به بخش خصوصي با شرايط مناسب است. 
اين واگذاري ها بايد به گونه اي انجام شود كه با ارايه 
تسهيلات مالي و قانوني، انگيزه كافي براي تكميل 
پروژه ها در بخش  خصوصي ايجاد شود. اين رويكرد 
نه تنها به كاهش بار مالي دولت كمك مي كند، بلكه 
منجر به بهره برداري سريع تر و موثرتر از ظرفيت هاي 
موجود مي ش��ود. عدم دسترس��ي به منابع مالي 
كاف��ي و نرخ هاي بهره ب��الا، يك��ي از اصلي ترين 
موانع پيش روي توس��عه صنعتي است. بسياري 
از واحده��اي توليدي كوچك و متوس��ط به دليل 
شرايط سخت بانكي قادر به دريافت تسهيلات مالي 
براي گسترش فعاليت هاي خود نيستند. همچنين 
كاهش سرمايه گذاري هاي مستقيم خارجي و عدم 
وجود سياست هاي تشويقي براي جذب سرمايه، 
مش��كلاتي ديگر است كه روند توس��عه پايدار را با 
چالش مواجه كرده اس��ت. با اين حال، اكوسيستم 
صنعت كشور، به رغم مش��كلات و موانع موجود، 
به طور كامل از بستر فرصت ها خارج نشده و با اتخاذ 
تدابير درس��ت و منطقي، مي توان به اين بخش از 

اقتصاد كشور سامان داد.

افت بودجه ۱۴۰۴
در ادامه يكي از قابل توجه ترين بخش هاي بودجه 
س��ال آينده را مي توان معافيت مالياتي به ش��رط 
افزايش سرمايه دانست. در بخشي از بودجه سال آتي 
آمده است كه به منظور هدفمندسازي مشوق هاي 
مالياتي، بهره مندي از نرخ صفر مالياتي موضوع بند 
»ث« ماده 14 قانون تامين مالي توليد و زيرساخت 
براي ش��ركت هاي پذيرفته ش��ده در بازار بورس و 

فرابورس امكان پذير است.
اين بند در وهله اول با معافيت مالياتي ش��ركت ها 
را ي��ك گام جلوتر مي اندازد و در گام دوم با افزايش 

سرمايه باعث روان شدن معاملات بازار مي شود.
بررسي ها نشان مي دهد كه بودجه سال آتي با تمام 
بالا و پايين ها مي تواند به يك س��كوي پرتاب براي 
شركت هاي بورسي تبديل شود و به نوعي اين روند 
كاهش سود شركت ها طي سال هاي اخير را تبديل 

به افزايش سود و سودسازي درخشان مي كند.
زماني كه شركت هاي بزرگ بورسي افزايش سرمايه 
دهد، س��رمايه گذاران نيز به علت ش��رايط پيش 
آمده اقبال بيشتري نسبت به حضور در صف هاي 
خريد خواهند داش��ت و در مجموع بازار با روزهاي 

طلايي تري دنبال مي شود.


